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Úvodník - Prázdninový program dětí 

        Informační systém v našem mikroregionu má pováţlivé trhliny. 

Jsme oblastí, která je do značné míry finančně závislá na turizmu, ale 
naše nabídka je kromě hlavní lyţařské sezóny velmi chudá. Máme sice 

krásnou přírodu, ale po náročných horských túrách potřebují 
návštěvníci Krkonoš odpočinkový kulturní nebo rekreační program. 

Naše informační centra nabízejí dvakrát do roka kulturní a sportovní 
programy, které však nezahrnují všechny akce, pořádané v našem 

mikroregionu. Dva příklady za všechny. Před týdnem se konal o 
víkendu (od pátku aţ do neděle) v Mladých Bukách atraktivní turnaj v 

softbalu ţákyň celostátní úrovně - za účasti jedenácti týmů z celé 
republiky. Dozvěděl jsem se o něm den před termínem jen proto, ţe 

mě ředitel školy upozornil, ţe nebudu mít volnou tělocvičnu na mou 

pravidelnou sobotní aktivitu s dětmi a mládeţí. Podobná situace 
nastala hned po několika dnech. Kdyby se mě pan P. telefonicky 

nezeptal, jestli nemám doma pálkařskou rukavici, kterou potřebuje 
jeho syn na Mistrovství ČR ve slowpitchi o červencových svátcích v 

Mladých Bukách, zase bych přišel o zajímavý sportovní pořad, který 
máme za humny. Před měsícem jsem se také zcela náhodně dozvěděl 

o parádním golfovém turnaji evropské úrovně nejmladšího ţactva (do 
sedmi a do dvanácti let). Řekl mi o něm bývalý ţák, dnes cvičitel 

golfu, který potřeboval pomocníky z řad školáků (mimochodem - ti si 
vydělali za půl dne asistence u malých závodníků po třech stovkách - a 

často se mě ptají, kdy zase bude podobná akce).  
        Řešení tohoto problému by měla hledat informační centra nebo 

komise cestovního ruchu - pokud moţno velmi rychle. Já mám pro 
změnu návrh pro školáky (a jejich rodiče), jak si vyřešit potřebu 

protáhnutí tělíčka nebo procvičit mozkové závity o volném čase, 

kterého mají o prázdninách víc neţ dost. Zhruba šestnáct let jsem 
kaţdé prázdniny připravoval sportovní program pro svá čtyři vnoučata. 



Pro většinu sportů je potřeba větší počet hráčů. Vymyslel jsem proto 

systém "otevřené náruče" - a našeho programu se mohl zúčastnit 
kaţdý příchozí v libovolném věku. Podle počtu, sloţení a zájmů party 

jsme volili program. Nejčastěji to byly sportovní hry (florbal, vybíjená, 

přehazovaná, volejbal, streetball) nebo golf, pálkovaná, atletika, 
bowling, pinčes, šachy nebo plavání. Mezi příchozími se občas objevily 

i návštěvy příbuzných, známých nebo dětí ubytovaných u mých ţáků 
(malí Holanďánci nebo Němci). Sportoviště jsem míval vţdycky 

bezplatně a své sluţby rovněţ.  
        Vnoučata mi uţ odrostla, ale práce s dětmi a mládeţí mě stále 

ještě baví. Kdykoliv mají nějaké skupinky dětí zájem a já mám v té 
době čas, jsem ochoten se jim věnovat. Podmínkou je férové jednání. 

Co tím myslím? Pokud se dohodneme na nějakém termínu a místu, je 
bezpodmínečně nutné drţet slovo. V přípravě na kaţdou akci máme 

vţdy suchou a mokrou variantu. Proto mě vţdycky dopálí, kdyţ se 
třeba dohodne dvanáct dětí na volejbal - a pak přijdou tři. Při 

mimořádné situaci má kaţdý šanci zavolat telefonem, mobilem - nebo 
poslat mail. O sportovní pomůcky se postarám. 

        Tyto dva svátky - ve středu a ve čtvrtek - se mnou nebude řeč. 

Budu na M ČR ve slowpitchi v Mladých Bukách (a ve Svobodě!). Na 
programu pro další dny se můţeme po čtvrtku domluvit. Podmínkou 

je, ţe vţdycky bude mít přednost ten, kdo jedná za partu (alespoň 
čtyř) dětí nebo mládeţe - a jednotlivci ji potom mohou doplnit.  

 
        Ozve se někdo?  

St. Ondráček 

nahoru - obsah 

 
 

Sportovní zprávy 
 

FOTBAL 
muţi 25. kolo 

Sokol Vítězná:MFC Svoboda 4:1  
26. kolo 

MFC Svoboda:Sokol Prosečné 3:0 
Po 26. kole je MFC Svoboda na 6. místě tabulky OS III.tř. 

 
Ţáci o 5-8 místo: 

SK Svoboda(6) - FK Poříčí(2) 0:2 a 0:2 
o 7. místo: 

TJ Lánov(8)-SK Svoboda(6) 2:1 a 0:5 



 

Přípravka:  
Tabulka soutěţe přípravek skup. B:  

1 FK Trutnov B         33  311: 10  95 

2 SK MFC Svoboda       33  139: 74  70 

3 Baník Žacléř         33   84:173  40 

4 Jiskra Horní Maršov  36   45:180  27 

5 FC Mladé Buky        33   33:175  11 

(informace z www.ofstrutnov.com) 

BASEBALL 
1) Muţi SB Rýchory jsou v mezioblastní soutěţi na 1. místě. Do "jarní 

části" soutěţe zbývá odehrát tři odloţená utkání na ţádost soupeřů. 
Dohodli jsme se, ţe je odehrajeme formou turnaje (uvítáme i další 

týmy) v půlce července - od pátku do neděle 14.-16. července. 

Aktuální tabulka soutěţe:  

 

              U  W  L  S  O  Bilance 

1 Rýchory     6  4  2  0  0  0,667 

2 Jablonec B  8  5  3  0  0  0,625 

3 Česká Lípa  7  4  3  0  0  0,571 

  Roudnice    7  4  3  0  1  0,571 

5 Tempo C     9  3  6  1  0  0,333 

6 Rakovník    7  2  5  0  2  0,286 

2) Ligový tým Patriots Liberec vyhrál obě utkání na domácím hřišti s 
Lokomotivou Louny (3-2) - házel Bob Roudný! a 16-6) a posunul se na 

5. místo. V sobotu hrál s Arrows Ostrava (3-0 a 0-5)  
3) Pro děti a mládeţ jsme připravili na prázdniny bohatý a hlavně 

pestrý sportovní program. Třikrát v týdnu (a v případě zájmu třeba 
denně) budeme organizovat celou paletu sportovních činností: 

pálkovací hry (softbal a baseball), volejbal, atletiku, golf, streetball, 
šachy, stolní tenis, bowling. Aktuální informace najdou ţáci vţdy na 

vstupních dveřích u ZŠ ve Svobodě nad Úpou a ZŠ Mladé Buky, 
případně na mob. 737 683 333 nebo mailu stondr@volny.cz.  

 
MČR VE SLOWPITCHI 

        se koná ve středu 5.7. a ve čtvrtek 6.7. na dvou hřištích - v 

Mladých Bukách a ve Svobodě. O titul a postup na ME bude bojovat 7 
týmů včetně domácích Sparks BAK Mladé Buky, za který hraje i 

vynikající svobodský pálkař Mgr. Filip Poláček.  
 

STOLNÍ TENIS 
        V sobotu 24.6. za vedení paní Moniky Kašparové (vrchní 

rozhodčí), byl uspořádán 2. turnaj o pohár města Svobody nad Úpou. 
Na tento turnaj se prezentovalo celkem 12 hráčů, kteří byli rozděleni 

do dvou 6členných skupin ve kterých hráli kaţdý s kaţdým. Výsledky 

http://www.ofstrutnov.com/
mailto:%20stondr@volny.cz


turnaje v soutěţi registrovaných muţů vyhrál Petr Vlček z Úpice, 

soutěţ neregistrovaných muţů vyhrál Richard Bönsch. V ţákyních 
vyhrála Tereza Slaninová. V dodatkové soutěţi losované čtyřhře vyhrál 

ve finále pár Richard Bönsch s Tomášem Friedrichem. nad sestrami 

Slaninovými. Třetí turnaj tohoto poháru se uskuteční některou sobotu 
v říjnu podle rozlosování regionálních přeboru druţstev. Chtěl bych 

poděkovat paní Monice Kašparové za řízení sobotního turnaje. Celkové 
body ze dvou odehraných turnajů jsou na webové stránce 

www.skjanskelazne.cz.  

Petr Bureš 

MLADÍ HASIČI  

        V sobotu 24.6.2006 jsme se probudili do krásného sluníčkového 
rána s velkým nadšením si zazávodit a pokusit se obhájit loňské druhé 

místo v poţárním útoku, který se konal v Dubenci. Dopravu na závody 
nám zajistil pan Langer, protoţe jako téměř vţdy nebyl nikdo ochotný 

se mnou jet na závody a dělat řidiče. Jeli jsme ve dvou druţstvech a to 
mladší ţáci, ale zvlášť školkové děti a školní děti. 

        Malé školkové děti závodily v poţárním útoku poprvé a tato 
zkouška dopadla velice dobře. Dětěm se útok povedl a obsadily 7. 

místo. Byly to tyto děti: koš - Káťa Bartoňová, spoj hadic "B"- Týnka 
Bartoňová, troják - Honzík Pikl, proudy - Pavlínka Hrobařová a Anetka 

Fleischerová. Druhé druţstvo - a to uţ dá se říct "staří ostřílení 
pardálové", kteří v loňském roce získali spoustu pohárů, přijeli obhájit 

druhé místo a třeba i lépe. Jejich nadšení a snaha se jim vyplatila a 

dopadli výborně - přivezli si 1. místo!!!!!!!  
        Tato skupina jela v tomto sloţení koš - Lucka Horváthová 

,"béčka" Petruška Hrobařová, troják - Filip Trnka , proudy -Terezka 
Horáková a Lucka Čudková. Byl moc krásný a slunečný den, tak se 

tam i děti vyřádily u kádě s vodou a nikdo ani z dospělých nezůstal 
suchý. Druhý den jsme jeli uţ jen se staršími dětmi na štafetu 

jednotlivců do Stolína.  
        Děti se velice snaţily a byl to dost napínavý souboj do samého 

konce a nakonec jsme obsadili: 3. místo. Terezka Horáková, 4. místo 
Lucka Čudková , 6. místo Lucka Horváthová, 10. místo Petruška 

Hrobařová a Filip Trnka. Za starší ţáky závodila za Libňatov Bára 
Hrnčířová a obsadila 5. místo. Za odměnu byly děti pozvány do 

cukrárny ANETA na zmrzlinové poháry, za 
které paní Fleischerové moc děkujeme.  

 

HORKÁ ZPRÁVA MLADÝCH HASIČŮ 
        V neděli 2.7.2006 jsme za krásného 

slunečného rána jeli na další závody, nyní 
uţ prázdninové. Zůstala nám uţ jen hrstka 

dětí a to KÁŤA A TÝNKA BARTOŇOVI, LUCKY 

http://www.skjanskelazne.cz/


ČUDKOVÁ a HORVÁTHOVÁ,TEREZKA HORÁKOVÁ a FILIP TRNKA. Za 

Libňatov opět závodila Bára Hrnčířová. Závodilo se ve dvou 
disciplínách a to štafeta dvojic a poţární útok s vodou. Děti se pustily 

do těchto závodů s velkým nasazením. Nejprve byla štafeta dvojic a v 

té se umístily na 3. místě. Při poţárním útoku se stal menší zmatek a 
závodnice se zamotaly do hadic ale i přes tuto menší chybičku obsadily 

2. místo a o kousek unikly putovnímu poháru, který získal SDH 
Libňatov. Bára závodila ze SDH Libňatov a ve štafetách se umístili s 

velkým náskokem na prvním místě, v poţárním útoku pravý proudař 
uklouzl a díky této nehodě obsadili 3. místo, ale celkový součet bodů 

jim dal na krásné první místo a tím i putovní pohár. S dětmi pojedeme 
ještě na závody do Velkého Vřešťova a tím letošní školní rok 

zakončíme. Dětem přeji krásné prázdniny a moc se těším na novou 
hasičskou sezonu a na to, ţe se řady našich malých soptíků rozrostou. 

Naše stránky jsou www.hasvoboda.unas.cz.  

Lucie Trnková 

nahoru - obsah 

 
 

Zprávy ze školy 
 

1. Naši ţáci se zúčastňovali po celý školní rok různých soutěţí. 
Libor Fiedler ze 6. tř. získal 1. místo ve výtvarné soutěţi s 
hasičskou tématikou! Ţákyně Alena Hainišová ze 4. třídy 

obsadila 3. místo v celostátní literární soutěţi.  
2. Poslední dny školního roku proběhly ve znamení kostičkovaného, 

puntíkatého a zvířátkovéhodne. V soutěţi zvítězili ţáci 6. třídy.  

3. 29. června proběhlo v tělocvičně školy slavnostní zakončení 
školního roku 2005/2006. Zde byly předány nejlepším ţákům 

školy věcné odměny a pochvalné listy. Zároveň jsme se rozloučili 
i se ţáky 9. ročníku. Po této slavnosti proběhla v tělocvičně 

"pyţamová diskotéka", kterou pro naše ţáky připravil pan 
Kysela. Děkujeme.  

4. Vedení ZŠ děkuje všem učitelům a zaměstnancům školy za práci 
ve školním roce 2005/2006 a přejeme všem zaměstnancům a 

ţákům naší školy hezké prázdniny.  
5. Na celé prázdniny připravujeme pestrý program na vyuţití 

volného času pro ty děti, které budou některou část prázdnin ve 
Svobodě. Připravujeme pestrou sportovní nabídku a vyhlásíme i 

kulturní soutěţe (literární a fotografickou). Podrobné informace a 
časový program najdete vţdy na vstupních dveřích školy, 

vývěsní tabuli před Městským úřadem a na Informačních 

http://www.hasvoboda.unas.cz/


centrech na náměstí Svornosti a na Rýchorském sídlišti.  

  

  

  

 

nahoru - obsah 

 
 

Informace z mateřské školy 
 

Akce v měsíci červnu 
        Na konci měsíce května a začátkem června nejstarší děti z MŠ 

tradičně navštěvovaly jeden den v týdnu "Školičku nanečisto", 
seznámily se s prostředím základní školy a se svojí paní učitelkou. Je 

to velmi uţitečná spolupráce , protoţe se děti zbaví obav z nového 



neznámého prostředí a po prázdninách se do školy těší. 

 
1. června jsme oslavili MDD, letos bohuţel pro nepřízeň počasí pouze 

v budově školy. Pro děti byly připraveny soutěţe, hry a také 

maňáskové divadlo. Celá akce proběhla v duchu medvídkového dne a 
všem se moc líbila. 

6. června bylo uskutečněno rozloučení s našimi kamarády " školáky". 
Pro rodiče bylo připraveno vystoupení dětí, potom se s dětmi rozloučila 

zástupkyně Města Svoboda nad Úpou a předala jim dárky do I. třídy, 
následně se s dětmi rozloučily i paní učitelky a věnovaly dětem 

pamětní listy a kníţku s věnováním Mateřské školy, Svoboda nad 
Úpou. 

14. června se všechny děti ze školky vozily na elektrických motorkách 
na hřišti ZŠ Svoboda nad Úpou, děkujeme vedení školy za umoţnění 

této akce. 
15. června se konal školní výlet na Svatou Kateřinu v Chotěvicích. 

Děti zde jezdily na velbloudech, viděly opice a pávy, prolézaly 
dřevěnou pevností a nakonec na ně čekalo pohoštění v podobě 

zmrzlinového poháru. Výlet se vydařil i díky krásnému počasí a všichni 

jsme odjíţděli spokojení. 
19. června děti jezdily na koních . Za uskutečnění této akce 

děkujeme manţelům Pejosovým a paní Juházsové.  
21. června se děti svezly vyhlídkovým vláčkem po okolí Svobody nad 

Úpou, Janských Lázní, kde jsme se občerstvili zmrzlinou a pokračovali 
v jízdě do Maršova 4 a zpět do školky. I tato akce se nám všem moc 

líbila. 
23. června se pro nejstarší děti uskutečnilo spaní ve školce. Pro děti 

byly připraveny soutěţe a hry v indiánském stylu, následovalo opékání 
vuřtů a zpívání u ohně s doprovodem kytary. Potom se děti připravily 

ke spánku s dlouhou pohádkou. Ráno si připravily snídani, a neţ si je 
vyzvedli rodiče, ještě si stačily pohrát na zahradě MŠ.  

27. června ještě společně navštívíme Školní akademii. 
 

Poděkování sponzorům 

        Dovolte mi, abych veřejnou cestou poděkovala všem, kteří na 
nás nezapomínají a třeba jen maličkostí obdarují děti z naší mateřské 

školy: 
- manţelé Munzarovi a paní majitelka  

- Pekařství ve Svobodě nad Úpou - koblihy na Masopust 
- manţelé Rolencovi - hračky na pískoviště, pěnovou stavebnici 

pí. Celbová - kníţky, dětské piáno 
pí. Bartoňová - perníky na Vánoce 

pí. Klosová - drobné hračky 
pí. Miškovská - dětský bazén, drobné hračky 

pí. Ptáčková - dětský stan, koblihy na lyţařské závody, občerstvení na 



akci spaní v MŠ 

pí. Gaislová (babička) - upletení oblečků na panenky a barevných 
housenek 

manţelé Hlávkovi - finanční dar na sladkosti dětí při akci Masopustu. 

Jana Hanušová, ředitelka MŠ Svoboda nad Úpou 

nahoru - obsah 

 
 

Albeřičtí jeskyňáři Dolování na Rudníku 
 

        Brzy budou prázdniny a čas na výlety. Mám jeden typ. Dlouhý les 
severně od obce Rudník. Dostanete se tam po lesní cestě okolo 

trafostanice, na kterou se odbočí mezi bytovkami hned za cedulí při 
vjezdu do obce Rudník (z našeho směru) nebo z malé osady Janovice. 

Snad se vám někde podaří zaparkovat auto, protoţe malé odstavné 
plochy pro s informacemi co je v okolí, u nás téměř chybí. Značené 

turistické cesty nehledejte, je to oblast tak trochu zapomenutá, ale co 
lese můţete vidět mimo hub, kapradí a malin jsou staré zarostlé haldy, 

trychtýřovité prohlubně, propadlé štoly a těţební rýhy. Prostě 
pozůstatky po hornické činnosti.  

        "Hele, pěkný hříbek, a tady pod 
kapradím ještě hezčí kozák" libuje si 

houbař. Jeho zrak je soustředěn jen a 
jen na svůj úlovek. Ostatní okolí 

nevnímá. Nevidí, ţe v ostruţinovém 
porostu je zrádná díra do země. Je 

pozdě. Převislé zatrhané okraje 

propadliny porostlé mechem neudrţely 
váhu člověka. Následuje neodvratný 

pád. Nešťastník není váţně zraněn, jen 
pár škrábanců. Pád zbrzdil porost na 

okraji a blátivý kuţel na dně jámy. Jeho 
očí však bezradně bloudí po stěnách 

skoro 7 m hluboké díry. Zoufalá snaha 
vylézt po zvětralé hornině je marná. S 

kaţdým neopatrným pohybem zapadá 
hlouběji do úzké mezery s vodou a ze stěny uvolňuje hromadu sutě. 

Volání je také marné. Hlas z úzké podzemní pasti na povrchu nikdo 
slyšet nemůţe. A je neděle odpoledne, nikdo do lese moţná celý týden 

nepůjde. Sedmistupňová voda a postupné hromadění kysličníku 
uhličitého z vydýchaného vzduchu začíná dílo zkázy. Jak dlouho můţe 

lidský organizmus tyto podmínky vydrţet … 



        Začátek hororové povídky nebo skutečná událost? Nic takového. 

Mnoho však nescházelo a příběh mohl být pravdivý. V roce 2002 strop 
chodby v důlním díle Alţběta nevydrţel tlak nadloţí a propadl se hned 

na dvou místech. Vznikly nebezpečné, zdálky nerozpoznatelné 

propadliny.  
        V padesátých letech minulého století byl v okolí osady Janovice 

prováděn rozsáhlý geologický průzkum na ověření zásob měděných 
rud. Mimo vrtné práce, kopání sond a šachtic se zmáhala i historická 

důlní díla a to v poměrně značném rozsahu. Nalezené mnoţství mědi 
však bylo malé a ekonomicky nevýznamné a k těţbě jiţ ve dvacátém 

století nedošlo. Měď zůstala v podzemí a v podzemí zůstal i labyrint 
důlních chodeb se zavalenými vchody.  

        Zvětrávací procesy působí i v podzemí a jílovce tvořící strop štol 
postupně praskají a ztrouchnivělá výdřeva se bortí. Tam, kde byly 

štoly blíţe k povrchu a hlavně u jejich ústí, se poddolování projevilo 
celými propadlými zářezy nebo nálevkovitými jámami. Ve větších 

hloubkách pod povrchem se strop odrobuje postupně, řítí se desky a 
vznikají závaly. V místech geologických poruch nebo zvýšeného 

průniku vody do podzemí se můţe chodba postupně prořítit aţ na 

povrch a vznikají velmi nebezpečné hluboké propady téměř se svislými 
stěnami. 

        Propady v rudnickém revíru jsou jen "dětskou hračkou" v 
porovnání s tím, co se občas přihodí v oblastech bývalé rozsáhlé těţby 

rud. V Kutné Hoře jsme viděli díru přes 20 m hlubokou o průměru 8 m, 
v které skončila část stodoly. Stalo se to zcela nečekaně v noci. 

Domek vedle byl hned na prodej za pár korun. Na Ransku se zas do 
obrovského trychtýře propadl kus lesa. Mezi odborníky nejznámější 

propad je však na Bytízu u Příbrami. V šedesátých letech tam do 
podzemí beze stopy zmizela jídelna lágru i s kuchařem. Ještě půl 

hodiny před tím tam obědvalo mnoho lidí. Propad měl rozměry 100 x 
40 m a hloubka byla obtíţně zjistitelná, protoţe k prořícení 

horninového masívu došlo aţ na 10 těţební patro v hloubce 500 m. U 
nás v Krkonoších se podobných jevů obávat nemusíte a v lesích okolo 

Rudníku nebezpečí nehrozí. Všechna důlní díla jsou monitorována a 

propady ohrazeny nebo zajištěny.  
        Nejstarší kutací práce na Rudníku sahají aţ do 14 století. Týkaly 

se však rýţování zlata a nelze vyloučit ani získávání stříbra. O rýţovaní 
svědčí i starý německý název Hermannseifen, později počeštěný na 

Heřmanovy Sejfy. Na potocích je zachovaná řada malých haldiček 
(sejpů) a největší je hned vedle silnice před pilou u vjezdu do obce ze 

směru od Hertvikovic. Pro oblast Rudníku je však charakteristická měď 
dobývaná podzemním způsobem. 

        Přesto, ţe v širokém okolí je řada velmi starých prací a rozsáhlé 
plochy lesa jsou posety zavalenými šachticemi, těţebními rýhami a 

různými depresemi, písemné doklady z dávných století jsou však 



velice kusé. Podle málo ověřených zpráv provozují doly po 17. století 

zprvu Morzínové a později Jan Teer, který z bohatého výtěţku nechal 
postavit osadu Janovice. Později jsou zisky z hornického podnikání 

majetkem pánů Ericha, Goldschmida a Portha. Podrobnosti však chybí. 

Další konkrétní zmínka je z roku 1835, kdy staré dobývky otvírá 
podnikatel Ehrenteil a v roce 1845 Rufer z Vratislavy. 

        Nejintenzivnější těţba probíhala v letech 1856 aţ 1866. Dolování 
bylo přerušeno během války a v roce 1872 bylo opět obnoveno. Po 

deseti letech však byla těţba zastavena natrvalo. V malé osadě 
Leopold byla zaloţena roku 1854 i huť, která zpracovávala surovinu 

nejen z místní těţby, ale i ze vzdáleného Obřího dolu a Svatého Petra. 
Nejintenzivněji se dolovalo na hřbetu v lese severně od současné 

elektrické rozvodny a v okolí Janovic. Především na lesních pozemcích 
je nejlépe patrná těţba, která probíhala relativně mělce pod 

povrchem. V počátcích dolování zde byly hloubeny šachtice odhadem 
5-10 m hluboké a z nich raţeny krátké chodbice. Později se začaly 

razit úpadní štoly a z nich jednotlivé sledné chodby. Mědinosnou 
polohu na Rudníku si můţeme představit jako mírně ukloněné 

deskovité těleso podobné uhelné sloji. Po vytěţení vznikla plošně 

rozsáhlá dutina, která se částečně zakládala hlušinou. Volné zůstaly 
těţební chodby, kterým se postupně propadaly stropy. V terénu 

můţeme původní chodby dobře vysledovat podle starých 
trychtýřovitých propadů a vydobyté prostory sníţeninami povrchu. V 

okolí osady Janovice, kde těţba byla ve větších hloubkách, projevy 
hornické činnosti jiţ téměř nenajdeme. Důlní mapy nám však 

dokládají, jaký labyrint chodeb se ukrývá v podzemí.  

nahoru - obsah 

 
 

Setkání představitelů města a komise pro rozvoj cestovního ruchu s 

ubytovateli a obchodníky Svobody nad Úpou 
 

        Ve středu 21.6.2006 proběhla ve školní jídelně schůzka s 
podnikateli města za účasti zástupců města, tajemníka Svazku měst a 

obcí Krkonoše pana Mgr.Vávry, Kláry Kroupové a komise pro rozvoj 
cestovního ruchu. Schůzky se zúčastnilo okolo 40 podnikatelů. 

Schůzka proběhla v přátelském duchu a ţivě se diskutovalo o 
problémech, které přináší dnešní doba. Mgr. Vávra všechny přítomné 

seznámil s akcemi, které pro rozvoj turistického ruchu v Krkonoších 
organizuje Svazek měst a obcí Krkonoše (cyklobusy, upravovaná 

běţecká magistrála aj.). Starostka mluvila o moţnosti, jak mohou 
podnikatelé ve Svobodě nad Úpou zlepšit komunikaci mezi městem a 

svobodskými podnikateli. Šanci vidí v ustavení sdruţení podnikatelů, 



kde by se diskutovaly problémy, ale také návrhy na zlepšení situace ve 

městě. Z tohoto sdruţení by měly vycházet návrhy, které budou 
zastupovat většinový názor podnikatelů, kteří podnikají v turistickém 

ruchu. Jako plodný výstup vidí starostka jiţ v tom, ţe na jednání 

zastupitelstva se jiţ diskutovalo o změně vyhlášky o poplatcích, která 
by se měla změnit ve prospěch obchodníků. 

        V měsíci září bude zorganizována opět takováto schůzka a do té 
doby mají všichni, kteří se zúčastnili, ale i ti, kteří z různých důvodů 

přijít nemohli moţnost přemýšlet o tom, kdo by v takovémto sdruţení 
měl zájem pracovat. 

Dagmar Berrová, starostka města 

Názor předsedy komise cestovního ruchu: 
        Dopadlo to mimořádně dobře, myslím, ţe je to takový historicky 

zlomový krok tady ve Svobodě nad Úpou. Účastníků přišlo 40 a 
dohodlo se, ţe se po vzoru Rokytnice pokusíme vytvořit sdruţení 

podnikatelů, města a případně jiných neziskových organizací a toto 
sdruţení bude mít za úkol rozvíjet koncepci turistického ruchu ve 

Svobodě a povznést Svobodu na její význam - vstupní město do 
východních Krkonoš. Sdruţení má také šanci čerpat peníze z fondů na 

rozvoj města. Pojedu přes léto do Rokytnice, abych se seznámil se 
způsobem, jakým zde sdruţení funguje. Rokytnice byla ve velkém 

srabu a po vzniku sdruţení jsou výsledky velmi znát. Předběţně 
chceme začátkem září mít jiţ představu a lidi, kdo v tomto sdruţení 

bude dělat.  

Josef Búš 

Názor člena redakce SF: 
        Byl jsem šokován úţasnou účastí podnikatelů. Škoda, ţe tam 
nebyla nějaká technika na záznamy diskusních příspěvků nebo alespoň 

šikovná zapisovatelka (nejlépe s notebookem). Teď by to chtělo rychle 

udělat podrobný zápis (dokud si pamatujeme, kdo a co říkal) a poslat 
ho všem účastníkům, aby pochopili, ţe je organizátoři schůzky berou 

váţně a ţe taková setkání mají smysl - a není to jen mlácení prázdné 
slámy. Samozřejmě bych chtěl o tom podrobně napsat do příštího čísla 

SF. Proto mě taky zajímá, jak to nakonec dopadlo - bylo ustaveno 
společenství podnikatelů a Města?  

-so 

Poznámka na závěr:  
Měli bychom všichni více využívat možnosti zrychlení toku informací 

využitím webových stránek Města. Pokud se dozvíte o něčem, co by 
mohlo zajímat turisty, pošlete okamžitě zprávu webmasterovi Ing. 



Janu Benovi - ale dívejte se také častěji na aktuality na 

www.musvoboda.cz . Uvedu příklad. Náhodně jsem se o víkendu 
dozvěděl, že se v Mladých Bukách o svátcích (ve středu a ve čtvrtek) 

koná Mistrovství ČR ve slowpitchi. To bude velmi atraktivní podívaná 

pro mnohé turisty. Od Lucky Trnkové mám zase jinou zajímavou 
zprávu: hotel PROM má otevírat sportovní areál, který má být otevřen 

i pro veřejnost. Co nám ještě uniklo? Bude toho asi víc!  

-so  

  

  

nahoru - obsah 

 
 

Vzpomínka na Oldu Lábka 
 

        Je 1. července roku 2006. Skupinka chlapů mezi třetí a čtvrtou 
hodinou ranní téměř mlčky pomalu stoupá po úzkém lesním chodníku 

do příkrého kopce na téměř neznámou luční 
enklávu Nad Křiţovatkou jiţ po staletí zvanou 

Bantenberg. Je to uţ čtrnáct let, co tenhle 
kaţdoroční rituál zavedl Ing. Oldřich Lábek z 

čirého furianství. Prostě chodíme tam nahoru 
kaţdý rok ručně posekat půlhektarovou 

louku. 
        Je to také dlouhých sedm let od tragické 

autonehody, jejímţ následkem částečně 
ochrnul, ztratil pojem o čase a okolním světě. 

To lezení po horách, pozorování jelení zvěře v 



říji či rozhodování v organizaci Správy Krkonošského národního parku 

ve funkci ředitele pak museli převzít jiní. 
        Před necelým týdnem 26. června 2006 nás opustil navţdy. V 

úzkém kruhu rodinném se s ním rozloučili jeho nejbliţší a nám 

spolupracovníkům, kolegům, a přátelům tak jenom zbývá, abychom se 
s ním důstojně rozloučili spolu se širokou veřejností na stránkách 

tohoto časopisu.  
        Při jeho pětapadesátinách jsem mu sloţil takové malé Curiculum 

vitae, ve kterém jsem krátce shrnul jeho ţivotní pouť z Lomnice nad 
Popelkou přes polesí Vlčice proti proudu řeky Üpy na Malou Úpu, poté 

zpět do Horního Maršova a pak skokem do Vrchlabí. Na těchto postech 
zastával funkce lesního technika, polesného, vedoucího provozu, 

hlavního inţenýra, ředitele lesního závodu a nakonec ředitele parku. V 
roce 1957 se vyučil v lesnickém odborném učilišti lesařem, byl 

absolventem Střední lesnické technické školy v Trutnově a při 
zaměstnání v roce 1983 vystudoval VŠZ fakultu lesnickou v Brně. Měl 

v sobě mnoho energie, kterou nejenom rozdával, ale také vyţadoval 
od jiných. Například v letech 1970 a 1971 rozebírá starou horskou 

usedlost Braunovku, na jejímţ místě staví novou loveckou chatu, také 

známou pod názvem Tetřev. V létě roku 1987 se svými přáteli staví 
novou loveckou chatu Pašerácká v úbočí pod Svorovou horou. V 

Alpské ulici v Horním Starém Městě si postavil dřevěný obytný dům. 
Přitom také sportoval, hrál košíkovou, do práce jezdil na kole, byl 

několikanásobným drţitelem titulu ţelezného muţe, účastnil se 
lyţařských závodů o Velkou Maloúpskou cenu či Krátkého lesnického 

triathlonu v Pekle.  
        Ze zápisků v kronikách na loveckých chatách se dočteme o jeho 

zájmu o přírodu při provozování myslivosti, o loveckých úspěších i 
neúspěších či také jenom o sbírání borůvek, popisů nádherné horské 

přírody nebo škaredého počasí. Spolu s ním je na těchto stránkách 
uvedeno mnoho jeho přátel a také loveckých hostů, kteří s ním 

proţívali svoje lovecké záţitky.  
        Byl také jedním ze zakladatelů Hradní společnosti Aichelburg, 

která si dala do vínku záchranu a obnovu historických památek ve 

východních Krkonoších. 15. říjen roku 1995 byl tím přelomovým 
datem, kdy jsme se společně ve třinácti lidech sešli na rozvalinách 

lesního hrádku Aichelburg. V příštím roce jsme se jako občanské 
sdruţení nechali zaregistrovat a jako prvního předsedu jsme zvolili 

Ing. Oldřicha Lábka. Od té doby se podařilo zrealizovat řadu dobrých 
projektů včetně obnovy lesního hradu, v jehoţ síni je nyní umístěn 

pamětní list našeho čestného předsedy.  
        Váţení myslivci, lesníci a přátelé, při čtení těchto řádků 

zavzpomínejme v dobrém na tohoto bývalého loveckého pána, pana 
Oldřicha Lábka, který byl pro mnohé z nás nejenom vedoucím 

pracovníkem, ale i ochotným přítelem.  



        S lesnickým a mysliveckým pozdravem Lesu a Lovu zdar  

Facír 

nahoru - obsah 

 
 

Informace, zprávy, inzerce 
Dagmar Berrová - starosta@musvoboda.cz 

 MĚSTO DĚKUJE … Vzhledem k tomu, ţe skončil zase jeden 
školní rok, chtěla bych za všechny představitele města Svobody 

nad Úpou poděkovat celému učitelskému sboru v čele s panem 
ředitelem Mgr. Janem Hainišem za celoroční práci, kterou 

věnoval nejen našim dětem, ale i za to, ţe se učitelé jako 

nenápadní spolupořadatelé podíleli na všech akcích, které ve 
městě proběhly. 

Ve škole během celého školního roku probíhaly krouţky pro 
ţáky, kterých bylo celkem 10 a většina učitelů se našim dětem v 

těchto krouţcích ve svém volném čase věnovala. Za to jim patří 
opravdové díky. 

Škola pořádá spoustu kulturních akcí, které nejsou vţdy 
prezentovány veřejnosti včetně zorganizování zájezdů do 

zahraničí, např. do Polska či Chorvatska. Za organizaci zájezdu 
do Chorvatska patří díky všem organizátorům a zejména 

doprovodu paní učitelce Rutarové a paní učitelce Drncové. 
Ve škole se mimo jiné tento rok pořádaly kurzy práce s 

počítačem pro dospělé. Těmto kurzům věnovali svůj volný čas 
zdarma pan ředitel Hainiš a pan učitel Kopiš. I jim bych chtěla 

poděkovat, protoţe takovéto akce přinášejí uţitek celému městu. 

Přeji Vám všem hezké léto, příjemnou dovolenou a prázdniny.  

Dagmar Berrová, starostka 

 PODĚKOVÁNÍ … Dovolte nám poděkovat řediteli školy Mgr. 
Janu Hainišovi za uskutečnění počítačového kurzu pro veřejnost. 

Patříme k dříve narozeným a oceňujeme především trpělivý a 

profesionální přístup pana Hainiše k naší výuce zacházení s 
počítačem. Těšíme se na další pokračování. Za účastníky 

čtvrtečního kurzu  

Horst Bena a Oldřich Krám 

 PIETTEHO STEZKA … je od soboty 24. června dokončena, 

zatím neznámými vandaly poškozená informační tabule u 

mailto:%20starosta@musvoboda.cz


Muchomůrky opravena. Geologická expozice na počátku aleje k 

Muchomůrce má svou informační tabuli, podle které mohou 
turisté a školáci identifikovat jednotlivé horniny Krkonoš. 

Velkému zájmu se těší úvodní informační tabule na 

frekventovaném místě před vlakovým a autobusovým nádraţím.  
 VIA PIETTE - SLAVNOSTNÍ OTEVŘENÍ … připravuje na 22.7. 

RNDr. Pavel Klimeš. Pozval i potomky "Otce Krkonoš" - pana 
Prosper von Piette-Rivage. Podrobný program najdete v příštím 

čísle SF.  
 VESELÝ VÝLET … zahájil 30.6. distribuci Veselého Výletu č. 26 - 

Léto 2006.  
 HISTORICKÝ DŮL KOVÁRNA … v Obřím dole otevřeli 

speleologové opět na dva měsíce. Vzhledem k omezené kapacitě 
a velkému zájmu turistů je nutné se předem telefonicky 

přihlásit.  
 DĚKUJEME VŠEM DÁRCŮM … kteří přispěli v kostele sv. Jana 

Nepomuckého na hospic Aneţky České v Červeném Kostelci. 
Vybralo se celkem 4 124,- Kč.  

-js 

 Státní léčebné lázně, s.p. Janské Lázně … přijmou 
referenta(ku) obchodního oddělení 

Poţadavky: 
- vysokoškolské nebo středoškolské vzdělání 

- znalost německého jazyka slovem i písmem 

- znalost dalšího jazyka výhodou 
- organizační a komunikativní schopnosti 

Písemnou ţádost, doloţenou profesním ţivotopisem, zasílejte do 
14.7.2006 na adresu: Státní léčebné lázně, s.p., personální ref. 

542 25 Janské Lázně  
 KASPER KOVO s.r.o. Trutnov … moderní strojírenská firma 

zaměřená na zpracování plechů a finálních výrobků z nich má 
pro posílení výrobního týmu ještě volná místa na tyto profese: 

projektant - statik  
(Poţadavky: VŠ obor pozemní stavby se zájmem o statiku - 

znalost práce na PC - zkušenost s CAD programy, znalost 
Autocad výhodou, zájem o práci)  

svářeč 
(Poţadavky: svářeč TIG - Argon, výhodou drţitel dalších 

oprávnění MAG/MIG rovnání plamenem a bodování, práce s 

plechem, schopnost práce s výkresovou dokumentací, 
samostatnost, manuální zručnost. Podmínky - práce ve 

dvousměnném provozu, dodrţování firemní filozofie)  
zámečník - svářeč  

(Poţadavky: vyučen v oboru nebo příbuzném stroj. oboru, 



svářeč MAG-CO2, výhodou oprávnění TIG-Argon, pálení 

plazmou, rovnání plamenem a bodování, práce s plechem, 
schopnost práce s výkresovou dokumentací, samostatnost, 

manuální zručnost. Podmínky - práce ve dvousměnném provozu, 

dodrţování firemní filozofie) 
pracovník technické kontroly 

(Poţadavky: Vzdělání ÚSO strojírenského směru s maturitou, 
praxe v kontrolní činnosti u strojírenských výrobků, flexibilita, 

komunikativní schopnosti, zodpovědnost, samostatnost a 
schopnost týmové spolupráce, znalost AJ/NJ výhodou, moţnost 

dalšího jazykového růstu.)  
mistr svařovny  

(Poţadavky: úplné středoškolské vzdělání strojírenského směru 
s maturitou, nutná praxe, dodrţování firemní filozofie, flexibilita , 

komunikativní schopnosti, týmová spolupráce, schopnost učit se 
novým znalostem a dovednostem, výhodou znalost cizího jazyka 

AJ/NJ.)  
 

Nabízíme: 

- dobré platové ohodnocení s progresivní motivační sloţkou 
- perspektivní zaměstnání v dynamicky se rozvíjející firmě 

 
Přihlášky nejpozději do 10 dnů od zveřejnění inzerátu  

 
Kontakt: 

Ivana Šantrochová - personalistka KASPER KOVO s.r.o. 
Telefon: 499 827 163 www.kasperkovo.cz 

E-mail: i.santrochova@kasperkovo.cz 
Adresa: KASPER KOVO s.r.o., Ţitná 476, 541 03 Trutnov  

nahoru - obsah 
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